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KSIMATIVNO" ADITIVNE FUNKCIJE

PETER ŠEMRL

33

Math. Subj. Class. (1991): 39B72

Zvezna realna funkcija, ki je aproksimativno aditivna v L' normi, je aditivna.

"APPROXIMATELY" ADDITIVE FUNCTIONS

A real continuous function which is approximately additive with respect to L" norm
is necessarily additive.

V matematični analizi pogosto naletimo na matematične objekte, ki

določeno lastnost izpolnjujejo zgolj približno. Ponavadi se potem vprašamo,

ali lahko blizu njih najdemo matematične objekte, ki zadovoljijo to lastnost.

Poseben primer tega splošnega problema smo v Obzorniku že obravnavali.

Naj bo e pozitivno število. Funkcija f : BR — MR je e-aproksimativno

aditivna, če velja

[f(e vy) — fis) — Fly) se (1)

za vsak par števil z,y e MR. V |3| smo pokazali, da za vsako tako funkcijo f

obstaja enolično določena aditivna funkcija g : IR — MR, za katero velja

[/(e) — g(£)| Se (2)

za vsak x c IR. Na kratko, če je funkcija približno aditivna, potem jo lahko

enolično aproksimiramo z aditivno funkcijo. Pravimo tudi, da je Cauchyjeva

funkcijska enačba f(£ --y) < f(£) - f(y) stabilna v razredu realnih funkcij.

Naj bo X realna premica ali ravnina. Z B(X) označimo množico vseh

omejenih funkcij f : X — MR. S predpisom ||f||- < sup4|f(u)|; u e XI

je definirana L" norma na vektorskem prostoru B(X) (pri oznaki ||f||cs

namerno ne razlikujemo med primeroma, ko je f funkcija ene ali dveh

spremenljivk). Za funkcijo f : IR. — MR definirajmo Cauchyjevo diferenco

s predpisom Cf(4,y) < f(rz - y) — f(x) — f(y), z,y € M. Potem nam

gornji rezultat pove, da iz [|Cf||c. < e sledi obstoj take aditivne funkcije

9: R — R, da velja [[f — glho < €:

Na vektorskih prostorih funkcij uporabljamo različne norme. 'Tako

lahko za vektorski prostor realnih zveznih integrabilnih funkcij f na R (ozi-

roma IR?) definiramo L! normo s predpisom oziroma ||f||i < [%,|f(s)|de

(oziroma ||flji < J /palf(£, v)idedy). Kot prej se vprašamo, ali lahko iz

, majhnosti" [|Cfl|; sklepamo, da obstaja aditivna funkcija g : R — MR, ki

je v Z! normi blizu funkciji f. Na videz podobno vprašanje pa ima pov-

sem drugačen odgovor. Pokazali bomo namreč, da je vsaka zvezna funk-

cija f : IR — IR, za katero je Cauchyjeva diferenca Cf integrabilna na R?,

aditivna. Drugače rečeno, zvezna realna funkcija f, ki je aproksimativno

aditivna glede na ZL! normo ||:||,;, mora biti nujno aditivna.
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Da bi bolje razumeli ta pojav , superstabilnosti" , se vrnimo k prejšnjemu

rezultatu. 'Ta pravi, da je mogoče funkcijo, ki je aproksimativno aditivna

glede na Z" normo, aproksimirati z aditivno funkcijo. Kaj pa obratno? Ce

je mogoče dano funkcijo f v L% normi aproksimirati z aditivno funkcijo

g, ali je potem funkcija f aproksimativno aditivna? Odgovor je pritrdilen.

Naj namreč za f : R — MR obstaja taka aditivna funkcija g : R — MR, da

velja (2) za vsak realen z. Potem nam trikotniška neenakost pove, da je f

3e-aproksimativno aditivna funkcija.

Sedaj pa si podobno vprašanje postavimo za L' normo. Denimo, da
je zvezna funkcija f v tej normi blizu kaki aditivni funkciji g. Ali od tod

sledi, da je norma ||Cf||; majhna? Ne samo, da to ni res. Lahko se zgodi,

da funkcija C f sploh ni integrabilna na R?. Za primer vzemimo poljubno

pozitivno število e in zvezno funkcijo f : R — [0,1], ki je identično enaka 1

na intervalu |—e/4,e/4] in je identično enaka 0 zunaj intervala |—e/2, e/2].

Potem je ||f||, < e. Torej je razdalja f v Z! normi do ničelne funkcije manjša

od e. Ker pa je |Cf(z,y)| — 1 za vsako točko (z,y) € [—e/4,e/4] x [e, oo),

funkcija Cf ni integrabilna na IR?.

Videli smo, da majhna perturbacija aditivne funkcije v L? normi ni

nujno aproksimativno aditivna. Naslednji izrek pove, da je pravkar opisani

pojav tipičen za razred zveznih funkcij. Zvezna neaditivna funkcija namreč

ne more biti aproksimativno aditivna v Lj; normi.

Izrek. Naj za zvezno funkcijo f : IR — MI velja

Potem je f aditivna in zato oblike f(x) — cr za neko realno konstanto c.

Dokaz. V prvem koraku bomo pokazali, da za vsako četverico realnih

števil a,b,aj,b, iz relacije a --b <a; --bi sledi f(a) - f(b) < f(aj;) - f(b;).

Denimo, da za neko četverico števil a,b,aj,b,, ki zadošča enačbi a - b <

x adj bj, to ne drži. Ker je funkcija f zvezna, lahko privzamemo, da so

števila a,b,a,,b, paroma različna. Definirajmo zvezno funkcijo h: R— BR

s predpisom |

h(a) — Haba) f(b— 4) — [f(aj z) (bi — s),

Naj bo B < (1/2)/h(0)| > 0. Zaradi zveznosti si lahko izberemo tako

pozitivno število 6, da iz |£| < 6 sledi |h(z)| > B. Če je treba, 6 še toliko
zmanjšamo, da so intervali |a — 6,a - a], [(b— 86,b -£ 8], la; — 0,a; 6] in

[bi — a,b, -- 8] paroma disjunktni. Vpeljimo oznako K < aj — a < b—b;,.

Potem se s preprostim računom prepričamo, da za vsak par realnih števil z

in y velja |

2 Obzornik mat. fiz. 46 (1999)-1



od koder dobimo

[R(2)| S [CHare,y—K) HO ate, y)(HC (bi —-a, y)(HCf(b-e,y—K)I.

Integrirajmo dobljeno neenakost po spremenljivki z na intervalu |—8,8]. Z

upoštevanjem neenakosti |h(4)| > B pridemo do

9] 6

28B < | |CHla£e,y- K)jdr4 | |Cf(a42,y)| ded
—8 —8

te) te]

Naj bo A poljubno pozitivno število. Dobljeno neenakost integrirajmo še

po spremenljivki y na intervalu |— A, A|. Dobimo

A 6 A 6 |

46 AB s] dy | (Cfla; tay- K)ide4 | ay | (Cf(a -z,y)| de
—A —6 —A —8

A 6 A 6

t], dy | |CTe-e,w)lde-t | dy | |Cf(0-x,y- K)| dr —

- [] (C7(e,v)| de dv,
S1USsUS55US4

pri čemer smo s 8), 89, 53 in 8, označili paroma disjunktne pravokotnike

S, —laj —6,a; £6]x[-A- K,A-—K],

S, <[a— 6,4 4-6] x [—A,A],

S, —[bi — 8,b, --6] x [—A,A]

S, —|b—8,b46]x[-A- K,A—K].

Torej velja

4ČAB < / (Cf, y)| de dy < oo.
Rž

rm

Pri tem je A poljubno pozitivno število. 'TTo protislovje nam pove, da za

vsako četverico realnih števil a,b,aj,b, iz relacije a - b — a; - b; sledi

fla) 4 (0) z f(a) (0).
Posebej za vsak par realnih števil z,y velja f(z - y) - f(0) <

— f(x) 4 f(y). Če definiramo novo funkcijo g : R — MR s predpisom
9/2) — f(x) — f(0), potem je g zvezna rešitev Cauchyjeve funkcijske enačbe

g(z--y) — g(e)--g(y), z,y € IR. Zato obstaja taka realna konstanta c, da ve-

lja g(£) — cr za vsak realen x [3]. Torej mora biti f oblike f(£) < ex - f(0).

Potem je Cf(z,y) < —f(0). Od tod zlahka sledi, da je f(0) < 0. S tem je

dokaz končan. ga
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Globlje rezultate o funkcijah, ki so aproksimativno aditivne v LP nor-

mah, lahko bralec najde v [lj in [2].
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VABILO

VABILO K SODELOVANJU NA STROKOVNEM SREČANJU

Društvo matematikov, fizikov in astronomov Slovenije vabi svoje članice

in člane k sodelovanju na strokovnem srečanju in 51. občnem zboru, ki bo

21., 22. in 23. oktobra 1999 v Zdravilišču Moravske toplice.

Člani društva lahko predstavijo nove metode dela in novosti pri pouku
matematike, fizike in astronomije (pripomočke, nove vsebine, zanimive eks-

perimente in posebne prilagoditve). Predstavitev je možna v treh oblikah:

e z 10- do 15-minutnim prispevkom,

e v poster sekciji,

e s predstavitvijo učila, pripomočka, gradiva.

Na voljo bodo grafoskop, projekcijsko platno, videoprojektor za prenos

slike z računalnika in panoji za posterje. Računalnik s potrebno programsko

opremo in druge pripomočke morajo predavatelji prinesti s seboj.

Prijave so lahko pisne ali poslane po elektronski pošti. Obvezno morajo

vsebovati:

e naslov,

e ime in priimek avtorja (ali več avtorjev), naslov ustanove (ali domač

naslov), kjer je avtor zaposlen,

e kratek povzetek prispevka (pri velikosti črk 12pt naj ne presega polovice

strani A4).

Prijave sprejemamo do 30. maja 1999 na naslov:

Društvo matematikov, fizikov in astronomov Slovenije, Janez

Krušič, Jadranska cesta 19, 1000 Ljubljana ali na elektronski naslov

janez.krusicOfmf.uni-lj.si.

Izbor prispevkov bo opravila posebna komisija, ki jo bo imenoval

upravni odbor DMFA Slovenije, in jih razvrstila po sekcijah. Povzetki bodo

objavljeni v biltenu občnega zbora v nekoliko pomanjšani obliki.

Obveščamo vas, da obvestila o dejavnostih društva objavljamo na in-

ternetu na naslovu: http://www.dmfa.si.

Predsednik DMFA:

Tomaž Pisanski
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NENAVADNI INTERFERE

INTERFERENCA ALI POT?

JANEZ STRNAD

PACS5 03.75.Dg

V zadnjem času je oživela razprava o ozadju interferenčnih poskusov. V tem pogledu

utegne biti zanimiv poskus, ki ga je uspelo izvesti nedavno.

UNUSUAL INTERFERENCE EXPERIMENTS

INTERFERENCE OR PATH? .

Lately the discussion was revived about the background of interference experiments.

In this respect a recent experiment may be of interest.

Poskus z atomskim interferometrom

Zamislimo si poskus, pri katerem se curek atomov ukloni na svetlobi

[1]. Curek atomov pod vpadnim kotom pade na stoječe valovanje, ki

nastane tako, da se laserski curek z valovno dolžino A na ravnem zrcalu

odbije vase. V stoječem valovanju so vozelne ploskve vzporedne ravnine

v razmiku ZA. Na to valovanje pade atomski curek in se na njem ojačeno

odbije, če velja Braggova enačba: 2: ZA sin <— Ap. Poleg ojačenega delnega

curka se pojavi še prepuščeni delni curek. Pri curku atomov z maso m in

s hitrostjo v moramo upoštevati de Broglievo valovno dolžino Ap <— h/mv.

Preurejena Braggova enačba mvsiny <— h/A pove, da se pri prehodu iz

vpadnega curka v ojačeno odbiti curek gibalna količina atoma spremeni za

2muv siny < 2h/A. Atom najprej absorbira foton z gibalno količino h/A

iz potujočega laserskega valovanja proti levi in stimulirano izseva foton v

potujoče valovanje proti desni. Pri ojačeno odbitem curku prvega reda atom

izmenja z laserskima valovanjema dva fotona. Ojačeno odbiti curki višjih

redov, pri katerih atom z laserskima valovanjema izmenja večje sodo število

fotonov, so šibkejši in se nanje ni treba ozirati.

Medtem ko pri rentgenskih interferencah kratkovalovna svetloba sode-

luje z atomi v kristalu, pri opisanem pojavu vlogo svetlobe prevzame curek

atomov in vlogo kristala iz atomov ,,svetlobni kristal"; svetloba in atomi

torej zamenjajo vlogi. Mimogrede omenimo, da v nevtronskem interferome-

tru tok nevtronov, torej delcev, sodeluje z atomi v kristalu. Pri rentgenski

svetlobi v tej zvezi govorimo o Ewaldovi nihajni rešitvi ali Borrmannovem

pojavu, ki ga zasledimo tudi pri nevtronih |2|. 'Tokova v prepuščenem in

ojačeno odbitem delnem curku sta namreč sorazmerna s kvadratom sinusa

in kvadratom kosinusa nekega kota, ki je odvisen od sodelovanja med cur-

kom in kristalom. 'To spominja na prehajanje energije od enega do drugega

nihala pri dveh sklopljenih nihalih. Tokova sta enaka, ko je kot enak 45".

Tudi sodelovanje med curkom atomov in laserskima valovanjema je mogoče
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izbrati tako, da sta tokova atomov v prepuščenem curku B in v ojačeno od-

bitem curku C, na katera se na stoječem valovanju razdeli vpadni curek A,

enaka.

Slika 1. Braggov pojav prvega reda (levo)

in zamisel poskusa s curkom atomov na

dveh stoječih valovanjih (desno). Interfe-

renčna slika (spodaj) je narisana za raz-

merje a/b — 1,5.

Med koherentnima delnima curkoma B in C je kot 29 in razdalja

med njima narašča s časom (sl. 1). V času t po prehodu skozi prvo

stoječe valovanje se razdalja poveča na a <— 2vttgy. Tedaj padeta delna

curka na drugo enako stoječe valovanje. Na njem se delni curek C raz-

deli na prepuščeni delni curek D in ojačeno odbiti delni curek F, delni

curek B pa na ojačeno odbiti delni curek HE in na prepuščeni delni cu-

rek G. Delna curka F in G in delna curka D in E pri Fraunhoferjevem

načinu opazovanja interferirata na oddaljenem zaslonu. Na zaslonu nasta-

nejo interferenčne proge, kot da bi šlo za Youngov poskus z izviroma v

razdalji a. Interferenčno sliko podajata od razdalje a med ,izviroma" od-

visni faktor sin?(2ar sin,/Ap)/sin"(ar sin8/Apg) < 4cos?(ar sinG/Ag) in

od , razsežnosti izvira" b odvisni faktor sin"(br sin8/Ap)/(br sin(Ag)" kot
ovojnica. Upoštevati je treba le, da interferenčnemu vrhu na strani delnih

curkov F in G ustreza interferenčna dolina na strani delnih curkov D in E,

6 Obzornik mat. fiz. 46 (1999) 1



ker se atom znajde v delnem curku B ali v delnem curku C. Vrh drugega

faktorja je za delna curka D in E premaknjen na levo in vrh za delna curka

F in G na desno.

Na univerzi v nemški Konstanci imajo veliko izkušenj z atomskimi

interferometri |1|. V zadnjh letih so razvili interferometer z atomi rubidija

85Rb in z njim uresničili nakazano zamisel [3], [4]. Interferometer sestavljata

druga na drugi vakuumski posodi, skupaj visoki okoli meter. Obdajajo ju

trije pari kvadratnih tuljav s pravokotnimi osmi, ki v prvem delu poskusa

izravnajo zemeljsko magnetno polje in v drugem delu ustvarijo magnetno

polje z določeno gostoto. V zgornji posodi je majhen rubidijev izvir, zaradi

katerega je v njej tlak 3: 107 milibara. Ta posoda. je s spodnjo, v kateri

je tlak 2:10! milibara, zvezana s 5 mm dolgo cevjo s premerom 1,5 mm.
V zgornji posodi je magnetooptična past, v kateri zberejo gručo atomov

rubidija in jih ohladijo nazadnje na kakih 10 uxK. Nato ugasnejo past, da

gruča s premerom 0,7 mm prosto pade skozi cev ter po padcu za višino

h — 0,2 m doseže hitrost v — (2gh)W? — 2 m/s. Tej hitrosti ustreza de
Broglieva valovna dolžina Ap < h/mv < 2,3 nm. Tam curek, ki gre najprej

skozi 0,45 mm široko režo in nato l cm pod pastjo še skozi drugo 0,1 mm

široko režo, naleti na prvo vodoravno stoječe valovanje. Valovanje nastane,

ko se laserski curek z valovno dolžino A <— 780 nm značilne dvojne črte D),

rubidija na ravnem zrcalu v razdalji 1 mm od gruče odbije vase. Stoječe

valovanje je v smeri gibanja atomov visoko 50 jum. Laserski curek vključijo

za 45 us. 'Tolikšen čas so izbrali, da sta tokova atomov v prepuščenem

in ojačeno odbitem delnem curku enaka, da torej stoječe valovanje deluje

kot polprepustna ploščica. 'Ta čas mora biti tudi dovolj dolg, da se atomi

,odbijejo" na dovolj velikem številu , mrežnih" ravnin , svetlobnega kristala"

in velja Braggova enačba.

Slika 2. Izmerjena interferenčna slika za 5 -

poskus, pri katerem je med prvo in drugo

vključitvijo stoječega valovanja potekel čas 4 -

i < 105 ys, tako da je meril razmik a <—

<— 1,3 um. Na navpično os je nanesen tok 3-

fotonov v 105 sTl, na vodoravno os pa
razdalja od simetrijske ravnine v mm. 2-

Namesto da bi curek atomov po-

slali skozi drugo stoječe valovanje, 6

čez kratek čas t preprosto še enkrat

vključijo isti laserski curek. Hitrost

gruče atomov je dovolj majhna, da ima drugo valovanje vlogo, kakršno smo

mu namenili v zamisli poskusa. (Cez čas t <— 105 yus meri razdalja a <—

<— 2vttgw <— 1,3 um. lInterferenčno sliko dobijo tako, da curek atomov

45 cm pod magnetooptično pastjo vzbudijo z laserskim curkom z resonančno

valovno dolžino in s polprevodniškim merilnikom zaznavajo fluorescenčno

svetlobo. Izidi merjenj se dobro ujemajo z napovedjo na podlagi zapisanih
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enačb (sl. 2). Le namesto od širine b odvisnega faktorja je treba upoštevati

porazdelitev atomov v gruči po vodoravni komponenti hitrosti, ki ima ne-

koliko bolj ploščato ovojnico.

Po kateri poti gre atom"?

Že opisani del poskusa je zanimiv, a poskus je imel še zanimivejši drugi
del. V njem so atome v prepuščenem delnem curku B razločili od atomov

v ojačeno odbitem delnem curku C. V ta namen so izkoristili stanji atomov

rubidija, na kateri je zaradi hiperfine razcepitve v zunanjem magnetnem

polju razcepljeno osnovno stanje. Izbrali so stanje w3(r') s spinom atoma

F <— 3 in stanje Va(r') s spinom atoma F' <— 2. Spin atoma sestavljata spin

jedra in spin elektronov, pri rubidiju edinega zunanjega elektrona. Atom

prehaja med tema stanjema, če ga obsevamo z mikrovalovi s frekvenco

okoli 3-10? sr!. Prehodu D, iz stanja wa(r') z energijo W2 v vzbujeno

stanje 4%,(r') s precej večjo energijo W,; ustreza krožna frekvenca ws <—

— (W; — W;)/h, prehodu iz stanja %3(r') z energijo W; v stanje v,(r')

pa krožna frekvenca wz < (W; — W:)/h. Mikrovalovom ustreza krožna

frekvenca wy, < (W5 — W2)/h < ws — w3z. Notranje valovne funkcije 44a(r'),

bs(r') in v,(r") opisujejo tri lastna stanja atoma in r' je krajevni vektor

v koordinatnem sistemu z izhodiščem v atomskem jedru. Mislimo si, da

zajame še druge notranje spremenljivke, na primer spin.

Z W;

wW

7 N/NA W.

Wm y mikr. sunek

/ AVAVAVA W.
x —abo o< "pg

Slika 3. Stanja atoma rubidija (levo) in učinek obeh sunkov mikrovalov na stanje atoma.

Dvojica stanj v9 in V3 te vrste sestavlja Ramseyev sistem.

Stoječe valovanje ima valovno dolžino okoli 780 nm in frekvenco okoli

3,8 : 10% s-!, Natančno so izbrali krožno frekvenco stoječega valova-

nja w tako, da je ustrezala sredini krožnih frekvenc w, in w3, torej w <

— 2(wa -tws) (sl. 3). S tem so na eni strani dosegli, da se je krožna fre-
kvenca stoječega valovanja dovolj razlikovala od resonančnih frekvenc w in
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w3. Zato je stimulirano sevanje prevladalo nad spontanim sevanjem in je

prišlo do Braggovega pojava. Na drugi strani sta zaradi tega bili razliki

krožnih frekvenc w — ws in w — wg po velikosti enaki, a po znaku nasprotni.

Na sodelovanje med stoječim valovanjem in atomi, od katerega je odvisno

razmerje med tokovoma atomov v prepuščnem in ojačeno odbitem delnem

curku, stanje atoma ne vpliva. Pač pa je od stanja atoma odvisna fazna

razlika, ki jo doživi notranja valovna funkcija. Iz optike vemo, da se pri

odboju na optično redkejši snovi faza valovanja ne spremeni, pri prehodu v

optično gostejšo snov pa se spremeni za 7. Podobno se pri odboju atoma v

stanju 443(r') na valovanju, za katero velja w — w3 > 0, faza valovne funkcije

ne spremeni, pri odboju atoma v stanju wa(r') na valovanju, za katero velja

w — ws < 0, pa se faza valovne funkcije spremeni za T.

Slika 4. lInterferenčna slika po obeh mi- 4-

krovalovnih sunkih v okoliščinah, ki so se ROOM | UVR |

sicer ujemale z okoliščinami na sl. 2. Tudi j K

enoti na oseh sta enaki. Slike so povzete

po članku [5]; avtorjem se zahvaljujem za

dovoljenje. 2 -

V vpadnem curku so vsi atomi v stanju w9(r'), atome v vseh drugih sta-

njih izločijo. Atome potem obsevajo s sunkom mikrovalov ir, ki spremeni

relativno fazo za četrt nihaja in ki ima podobno vlogo kot ploščica LA pri
svetlobi. Sunek prevede atome v stanje, sestavljeno iz linearne kombinacije

[Va(r') -- vs(r')]/vV2, ki ustreza dipolnemu nihanju. Nato atomi sodelujejo
prvič s stoječim valovanjem. Valovni funkciji atomov, ki se odbijejo v stanju

ba(r'), se faza spremeni za r. Atomi v prepuščenem curku ostanejo v

stanju [Va(r') -- v3(r')]/v/2, atomi v odbitem curku pa preidejo v stanje

[—-va(r') -- vs(r')]/v/2. Obe dipolni nihanji se torej razlikujeta po fazi.
Upoštevati moramo še gibalno stanje atomov, ki ga v prepuščenem delnem

curku opišemo z valovno funkcijo pc(r) in v ojačeno odbitem delnem curku

z valovno funkcijo gp(r). Ti valovni funkciji sta odvisni od koordinat, ki

naposled določajo lego na zaslonu, in se razlikujeta od notranjih valovnih

funkcij atoma. Celotna valovna funkcija po prehodu gruče skozi prvi sunek

mikrovalov in skozi prvo stoječe valovanje je sorazmerna z

pc(r)[-vale) -t vs(r')] £ egr) [va(r) - vs(r)].

Drugi sunek mikrovalov 37 nato prevede atome iz stanja Wa(r') -y3(r')

v stanje —vwoa(r') in atome iz stanja wWs(r') - vs(r') v stanje 4$3(r'). To
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je mogoče, ker dipolni nihanji nista v fazi. Atome v gruči po drugem

mikrovalovnem sunku zato opiše valovna funkcija

V(r,r') x —go(r)ya(r'") - pplr)yal(r").

Zaradi delovanja stoječega valovanja na atome pride še do dodatnega fa-

znega premika valovnih funkcij atomov. A tega ni treba upoštevati, ker je

enak v prepuščenem in ojačeno odbitem delnem curku.

Na zaslonu ne opazujemo nič, kar bi bilo neposredno povezano z notra-

njim stanjem atomov, zato je tam pomembna verjetnostna gostota:

- | we, Vr, rde! —

-polrj'ec(r) | vale)": (r')d?r' - pp (r)epir r) [ vs() " vs(r')d?r'

bopolr)ep(r (r) | vate V vslr')d?r' pol(r)eplr r) / vs(r vs (r')dr' —

—<polr)go(r) £ pplr)eglr).

V zadnjem koraku smo upoštevali, da so notranje valovne funkcije normi-

rane, na primer [ vž(r')W/a(r')d?r' < 1, in ortogonalne, [ vž(r' "W3(r')d?r' —

—0.

Po obeh mikrovalovnih sunkih zginejo vrhovi in doline, ki so se prej

pojavili zaradi interference med paroma delnih curkov F in G ter D in E

(sl. 4). Za to zadostujeta mikrovalovna sunka med vključitvijo obeh stoječih

valovanj, ne da bi posebej ugotavljali, v katerem stanju so atomi. Mikro-

valovna sunka zaznamujeta atome glede na pot in s tem preprečita interfe-

renco med paroma delnih curkov F in G ter D in E. Opazimo le dva dela

gruče, prepuščeno in ojačeno odbito, ki ju opišeta obe ovojnici.

Ozadje

Pri Youngovem poskusu interferenčne proge zginejo, če obstaja možnost,

da pridemo do podatka o poti. V začetnih letih kvantne mehanike si je Al-

bert Einstein zamislil poskus, pri katerem naj bi bilo z opazovanjem spre-

membe gibalne količine zaslona z režama mogoče dobiti podatek o poti, a

vseeno opazovati interferenco. Niels Bohr je s Heisenbergovo neenačbo po-

jasnil, da to ni mogoče. Pozneje si je Richard Feynman zamislil poskus, pri

katerem naj bi sipanje svetlobe pokazalo, skozi katero od dveh rež gre ka-

teri elektron, in ugotovil, da interferenčne proge zginejo zaradi Heisenber-

gove neenačbe. V novejšem času se je zaradi razvoja merilne tehnike, ki je

omogočil nove poskuse, pojavilo vprašanje, ali je interferenca nujno vezana

na Heisenbergovo neenačbo.

V londonski reviji Nature se je razvila živahna razprava o mehanizmu,

zaradi katerega zginejo interferenčne proge. Ali je odločilen prenos gibalne
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količine na delec, ki mu poskušamo določiti pot, ali ne? Ali je Heisenber-

gova neenačba enakovredna Bohrovi komplementarnosti, ki zagotavlja, da

ne moremo hkrati opazovati ,,delčnih in valovnih lastnosti", ali je komple-

mentarnost neenačbi nadrejena. 'Tako se je ponovno pojavil pojem komple-

mentarnosti, ki se mu je večina učbenikov kvantne mehanike izognila. Spra-

vljivi predlog ponuja dve rešitvi: ali vzamemo komplementarnost v novem

pomenu za nadrejeno neenačbi ali izmenjavanje gibalne količine opišemo

kvantnomehanično z amplitudo, ne pa s klasičnimi trki |6|. Pri tem so se

ponovile težave s širokimi pojmi, ki jih — kot komplementarnost — razume

vsak malo po svoje [7].

Poskuse, podobne opisanemu, so naredili že prej. O enem izmed njih

je poročal tudi Obzornik |8). Pri Youngovem poskusu z lasersko svetlobo

na dveh živosrebrnih ionih v Paulovi pasti so izginile interferenčne proge,

če so z izbiro pripravne polarizacije lahko ugotovili, na katerem atomu se je

sipal foton. Temu poskusu so očitali, da imata iona hkrati vlogo izvira in

merilnika poti. Podoben je bil tudi poskus z nevtronskim interferometrom,

pri katerem so interferenčne proge zginile, če so delna curka zaznamovali s

spinskima stanjema. Opisani poskus je pomemben, čeprav ni izid nikogar

presenetil. Pozornost je obrnil k prepletenim stanjem (angl. entangled

states), pojmu, ki ga je vpeljal Erwin Schrodinger leta 1935. Gibalno stanje

atoma je prepletel z njegovim notranjim stanjem na način, ki je značilen za

kvantno mehaniko. Morda bomo v kakem novem učbeniku prebrali, da so

prepletena stanja , edina tajnost kvantne mehanike".

V članku, ki je izšel pred kratkim, so raziskali, kako se postopno vse bolj

poslabša vidnost interferenčnih prog, ko postopno dobimo vse podrobnejše

podatke o poti [9].
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SLAVNOSTNI GOVORI OB 50-LETNICI DMFA

OB PETDESETLETNICI DRUŠTVA MATEMATIKOV,
FIZIKOV IN ASTRONOMOV SLOVENIJE

Na ovoju prve številke Obzornika za matematiko in fiziko (OMF) z

dne 1. marca 1951 je zapisano, da je bilo pred letom in pol ustanovljeno

Društvo matematikov in fizikov Slovenije, ki naj združi matematike, fizike

in astronome, ki delajo na srednjih in visokih šolah ali v drugih ustanovah v

Sloveniji. Neposredni povod za nastanek društva je bilo povabilo slovenskim

matematikom in fizikom, da aktivno sodelujejo pri organizaciji Il. kongresa

matematikov, fizikov in astronomov Jugoslavije, ki je bil novembra 1949 na

Bledu. V skladu s pobudami kongresa je odbor društva izdelal okvirni načrt

dela in se osredotočil predvsem na tri temeljne naloge: izdajanje strokovne

literature, posodabljanje pouka in sistemizacija terminologije.

Pričujoči priložnostni premislek seveda ne more biti kronika vseh po-

membnih dogodkov in dejanj, ki sodijo v polstoletno biografijo društva. Ne-

ogiben zapis kronike, ki izginulo preteklost spreminja v trajno prisotnost in

s tem šele potrjuje društveno kontinuiteto, pripravlja kolegica Martina Ko-

man. 'Tukaj se omejimo le na kratek opis sedanje dejavnosti društva, in sicer

z vidika treh temeljnih nalog, ki si jih je društvo postavilo pred petdesetimi

leti. V nadaljnjem usmerimo svojo pozornost k matematiki.

Bržčas je bilo le golo naključje, da je leta 1949 prišlo do sprejetja namere

o izdajanju strokovne literature hkrati z izdajo Vidavove Višje matematike,

prvega slovenskega visokošolskega učbenika za matematiko. Vsekakor pa je

to dejstvo spodbudno vplivalo na Komisijo za tisk, ki je z leti prerasla v

specializirano založbo za matematično, fizikalno in astronomsko literaturo.

Do današnjega dne je komisija izdala:

45 letnikov strokovne revije Obzornik za matematiko in fiziko (OMF)

25 letnikov revije Presek za mlade matematike, fizike in astronome,

36 knjig v Presekov: knjižnici za mlade matematike, fizike in astronome,

64 knjig v strokovni knjižnici S%gma,

38 knjig v zbirki univerzitetnih učbenikov in monografij Matematika- Fizika,

37 knjig iz Izbranih poglavij matematike in računalništva,

24 knjig v zbirki Podiplomski seminarji iz matematike,

23 knjig Matematičnih rokopisov.

Če k temu dodamo še izdaje ali ponatise nekaterih srednješolskih
učbenikov in zbirk nalog, tabel, logaritmov itd., se izkaže, da je Komisija za

tisk v teh petdesetih letih izdala prek 1300 naslovov.

Druga zastavljena naloga, posodabljanje pouka, zadeva šolo, se pravi

učni proces, ki poteka na relaciji ,,učitelj-učenec". Na dlani je, da je

uspešnost tega procesa v veliki meri odvisna tudi od razgledanosti učitelja

in od radovednosti učenca. Zato je društvo že takoj na začetku osnovalo
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Komisijo za pedagoško dejavnost, ki naj skrbi za učiteljevo strokovno raz-

gledanost, nekoliko kasneje pa še Komisijo za popularizacijo matematike, ki

naj prebudi učenčevo radovednost.

[Tukaj ne moremo vsebinsko predstaviti skoraj nepretrganega pretoka

strokovnih informacij, ki jih je v vseh teh letih v obliki predavanj, aktivov,

seminarjev, delovnih srečanj in okroglih miz posredovala Komisija za pe-

dagoško dejavnost našim kolegom na srednjih in osnovnih šolah. Razume

se, da je treba v tej zvezi poudariti tudi pomembni delež OMF in knjižnih

izdaj Komisije za tisk. Vrh teh prizadevanj pa je bil dosežen v šolskem letu

1985/86, ko je bila na Oddelku za matematiko in mehaniko ustanovljena

tretja stopnja študija matematika — izobraževalna smer.

Komisija za popularizacijo je svoj prvi stik z mlado generacijo udeja-

njila z občasnimi zunajšolskimi predavanji in krožki iz izbranih poglavij ele-

mentarne matematike. Za učence osnovnih šol pa je že dolgo v navadi, da

se ,,najradovednejši" zberejo v poletni matematični šoli na Bledu, ki traja

običajno teden dni. Nepričakovano dober odziv mladih na vabilo, da se bo-

lje seznanijo z matematiko, je bil neposreden povod, da je začelo društvo

leta 1973 izdajati Presek, revijo za mlade matematike, fizike in astronome.

Ta revija je vsekakor , uspešnica" v slovenski matematični literaturi, saj je

v časih, ko še ni bilo toliko revščine, izhajala v nakladi 20000 izvodov. Na-

cionalni pomen Preseka je seveda v tem, da je potencialno dosegljiv vsa-

kemu nadobudnemu mlademu matematiku, fiziku in astronomu, naj že biva

v katerikoli vasici te male dežele.

Pomembna naloga Komisije za popularizacijo matematike je tudi orga-

nizacija vsakoletnih izbirnih tekmovanj iz matematike na srednjih in osnov-

nih šolah. Zadnja leta se udeležuje teh tekmovanj nad 3000 dijakov in prek

40000 učencev. Najuspešnejši dijaki primerjajo potem svoje znanje na med-

narodnih olimpiadah, na katerih Slovenija sodeluje od leta 1993. Od te-

daj so naši reprezentanti dobili 7 bronastih medalj in 11 pohval. Povejmo

še, da so naša nacionalna tekmovanja, od drugega razreda osnovne šole do

zadnjega razreda srednje šole, vključena v vseevropsko tekmovanje Evrop-

ski matematični kenguru, ki je nastalo na pobudo Sveta Evrope in aktivira

vsako leto okrog 4 milijone ambicioznih mladih matematikov. Naše društvo

je soustanovitelj tega mednarodnega združenja in mu je za letošnje leto celo

naloženo, da pripravi koordinirano izvedbo tega spektakularnega dogodka.

V sodelovanju z Zvezo organizacij za tehnično kulturo Slovenije bo v

letošnjem letu tudi že trinajsto izbirno tekmovanje iz logike, za katero so

mladi, za razloček od odraslih, pokazali presenetljivo veliko zanimanje. 'Teh

tekmovanj se udeležuje vsako leto okrog 9000 učencev in 2000 do 3000

dijakov.

Komisija za popularizacijo pa prireja že 9 let tudi tekmovanja iz razve-

drilne matematike, ki so namenjena tako osnovnošolcem od 5. razreda na-

prej pa tudi dijakom in študentom. Letos je bilo 256 tekmovalcev.

Zadnja naloga, ki si jo je postavil prvi odbor društva, je sistemiza-

cija terminologije. (Osnova za to delo je vsekakor knjiga pokojnega profe-
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sorja Vadnala Matematična terminologija, ki je izšla leta 1974. Od tedaj ni

kakšnega materialnega dokaza, da bi se kdo v društvu sistematično ukvar-

jal s terminologijo. 'To ni nič presenetljivega, če pomislimo, da gre za izra-
zito kabinetno delo, ki zahteva poleg strokovne razgledanosti tudi posebno

lingvistično nadarjenost. Zato pa je na srečo tudi res, da se slovenska ma-
tematična terminologija kljub temu razvija in brusi, ne sicer sistematično,

marveč le priložnostno, z vsakim tekstom, ki ga izda Komisija za tisk.

Tudi delo Komisije za bibliografijo je eminentno kabinetno opravilo, ki

terja matematika z izrazitim smislom za historiografijo. Zato je komisija na-

stala, brž ko je postal član društva matematik historiograf. Pokojni profe-

sor Povšič je z vzorno natančnostjo izčrpno obdelal biografije in bibliografije

naših prvih matematikov: Jurija Vege, Franca Močnika, Franca Hočevarja,

Riharda Zupančiča in Josipa Plemlja. Zdi se, da trenutno še nima nasle-

dnika. Glede na sodobno sprotno računalniško beleženje žitja in bitja po-

membnejših smrtnikov za zdaj potreba po klasičnem historiografu najbrž še

ni urgentna.

Kmalu po uvedbi posebne študijske smeri — uporabne matematike na

Oddelku za matematiko in mehaniko je bila v društvu ustanovljena tudi

Komisija za uporabno matematiko. 'Ta povezuje matematike, ki so zapo-

sleni v industriji, tehnologiji, gospodarstvu, ekonomiji, bančništvu, zavaro-

valništvu, družboslovju itd., in prireja specialna predavanja, seminarje in

okrogle mize, na katerih so obravnavana tista poglavja uporabne matema-

tike, ki so primerna za reševanje konkretnih problemov.

Pred nekaj leti je bila ustanovljena tudi Komisija za informiranje, ki

Ima na skrbi obveščanje širše javnosti o delu društva. Doslej je veliko po-

datkov o organizaciji in delu društva že zbranih na internetu. Menim, da

bi bilo treba to informiranje razširiti tudi na dnevno časopisje, ki zajema

bržčas še zmerom najširšo javnost. Matematika, enako velja tudi za fiziko

in astronomijo, resda ni ne politika ne šport, ki povsem neupravičeno po-

krivata pretežni del strani naših dnevnikov. Prav gotovo pa je bistveni del

kulture, če to razumemo kot izraz človekove kreativnosti, čeravno ta resnica

na Slovenskem še ni dokončno odkrita. 'Irdno sem prepričan, da imajo na

primer društvene komisije za tisk, za popularizacijo in za uporabno mate-

matiko povedati marsikaj zanimivega tudi za širšo kulturno javnost.

Posebnega pomena za strokovni razvoj društva je tudi dejavnost Nacio-

nalnega komiteja za matematiko, ki nas neposredno povezuje tako z Evrop-

skim matematičnim društvom kot z Mednarodno matematično zvezo, ki je

razpredena po vsem svetu. Prek nacionalnega komiteja moremo sklepati

tudi bilateralne sporazume z matematičnimi društvi drugih držav. 'Tako

že imamo sklenjen sporazumo recipročnosti z Ameriškim matemetičnim

društvom. Skratka, svet se nam je odprl na stežaj ...

Ce uporabim terminologijo ministra Ropa, sloni današnja slovenska

matematika na treh stebrih:

Prvi steber je Društvo matematikov, fizikov in astronomov Slovenije,

demokratično strokovno združenje, ki enakopravno povezuje vse matema-
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tike od učitelja na osnovni šoli do akademika. Njegovo dejavnost smo v

pričujočem premisleku na hitro opisali.

Drugi steber sestavljajo Fakulteta za matematiko in fiziko in oddelka

za matematiko obeh pedagoških fakultet v Ljubljani in Mariboru. Na teh

znanstveno-pedagoških ustanovah se izobražujejo matematiki raziskovalne,

uporabne in pedagoške smeri.

[Tretji steber pa je Inštitut za matematiko, fiziko in mehaniko, na

katerem poteka znanstveno raziskovalno delo iz matematike.

Kakšna je v tem stebričju funkcionalna vloga društva! Očitno ta, da

odkriva že v osnovnih in srednjih šolah za matematiko nadarjene učence

in dijake, spremlja njihov razvoj, jih navaja k branju Preseka in vabi na

njim primerna tekmovanja iz matematike. Razume se, da na njihovo izbiro

študija neposredno ne sme vplivati, saj mora pri tem odločati tudi njihovo

SICe...

Ali je društvo v tej vlogi uspešno? Če vzamemo za primer samo porast
raziskovalnega dela, vidimo, da so v letih 1960—1984 matematiki na Inštitutu

za matematiko, fiziko in mehaniko objavili v mednarodnih znanstvenih

revijah 165 člankov, samo v letu 1997 pa 111. Kakorkoli si že razlagamo

ta presenetljivi porast, ne moremo pri tem spregledati tudi uspešne vloge

društva.

Po vsem povedanem smemo torej brez lažne skromnosti skleniti, da je

društvo v teh petdesetih letih svoje delo dobro opravljalo. Upajmo, da bo

tudi naprej tako.

Niko Pruatelj

Ob okroglih obletnicah se o slavljencu govori samo dobro in mene je

doletela čast, da povem to, kar zadeva fiziko. Vendar v tej zvezi lizike ni

mogoče ločiti od matematike in astronomije. 'Tudi ni bilo mogoče zgolj

dopolniti zapisa ob tridesetletnici društva [1], ker je dejavnosti toliko, da jih

vseh ni mogoče podrobno opisati.

Društvo je po doslednosti pravil in trdnosti skupnih interesov med

druščino in gospodarsko družbo. Njegovi člani delajo v različnih ustanovah

in je zato težko natančno razdeliti zasluge med društvom in ustanovami.

Nekatere dejavnosti izvaja društvo od začetka do konca, z drugimi pa je

povezano le prek svojih članov.

Zbrani podatki so razkrili asimetrije, ki se utegnejo zdeti zanimive. Asi-

metrije so pomembne za obstoj sveta in nekateri fiziki živijo od zlomljenih

simetrij, zato same po sebi niso slabe, a dobro se jih je zavedati. Osnovna

asimetrija je že v znanstvenih vejah in lahko bi rekli, da imamo asimetrično

društvo. Matematika je znanost o strukturah in fizika in astronomija zna-

nosti o naravi. Matematik lahko živi brez fizike, fizik in astronom pa ne

brez matematike, čeprav sta imeli fizika in astronomija v razvoju matema-

tike pomembno vlogo. Inštitut za matematiko, fiziko in mehaniko združuje
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skoraj vse raziskovalce v matematiki in nekaj raziskovalcev v fiziki ter je

tesno povezan z univerzitetnimi učitelji matematike. Institut Jožef Stefan

ne združuje vseh raziskovalcev v fiziki in ima veliko drugih raziskovalcev ter

ni tesno povezan zgolj z univerzitetnimi učitelji fizike. Matematika je ob-

vezen maturitetni predmet z bogato zalogo ur, fizika je neobvezen maturi-

tetni predmet z majhno zalogo ur, astronomija ni samostojen srednješolski

predmet, postala pa bo izbiren osnovnošolski predmet.

Od pomembnih sprememb v zadnjih dvajsetih letih omenimo to, da sta

v letih 1986 in 1987 pedagoški akademiji v Mariboru in Ljubljani prerasli

v pedagoški fakulteti z oddelkoma za matematiko in fiziko in je bila leta

1996 ustoličena Fakulteta za matematiko in fiziko, ki so si jo od nekdaj

želeli nekateri matematiki in fiziki. Samostojna fakulteta bi lahko bila trdna

točka, na katero bi se opiralo društvo.

Po osamosvojitvi so slovenski matematiki in fiziki v večji meri prišli

v neposreden stik s tujimi društvi. Matematiki in fiziki v drugih državah

imajo večinoma ločeni društvi. Vprašanje se je v manj izraziti obliki poja-

vilo že prej, saj so matematiki in fiziki v nekaterih bivših republikah usta-

novili svoja društva. V sedmih letih je društvo izoblikovalo način dela, po

katerem v slovenskih zadevah deluje enotno, s tujino pa nacionalni komite

za matematiko in nacionalni komite za fiziko delujeta ločeno. Komiteja sta

obstajala že prej — skupaj z nacionalnim komitejem za astronomijo, a zdaj

sta dobila drugačno vlogo.

Nekateri člani društva so sodelovali na kongresih Zveze društev v nek-

danji državi: Bledu 1949, Zagrebu 1954, Beogradu 1960, Sarajevu 1965,

Ohridu 1970, Novem Sadu 1975, Budvi 1980 in Prištini 1985. Leta 1990 bi

moral biti kongres zopet v Sloveniji, a je zaradi zaostrenih razmer odpadel.

Tako se krog, ki se je začel na Bledu, ni sklenil. Po osamosvojitvi je društvo

leta 1994 priredilo prvi kongres matematikov, fizikov in astronomov Slove-

nije v Ljubljani. Tudi slovenski kongresi naj bi si sledili v petletnih časovnih

razmikih.

Sekcije društva so imele svoje sestanke. Sekcija za uporabo fizike je

začela z njimi že leta 1975, nekaj časa sodelovala v okviru razpadle države

in lani v Topolšici nadaljevala s 7. srečanjem.

Preglednica 1. Srečanje fizikov, ki se ukvarjajo z uporabno fiziko

1. 1975 srečanje Škofja Loka
2. 1977 Bled

3. 1980 1. jugoslovansko srečanje Bled

4. 1983 2. Zagreb

9. 1985 3. Beograd

6. 1987 4 Sarajevo

71. 1997. 7. srečanje Topolšica

Tudi fiziki trdnih snovi in fiziki delcev so imeli v jugoslovanskem okviru

redne sestanke. Kot nadaljevanje tega je Nacionalni komite za fiziko v

letošnjem oktobru v Ljubljani pripravil 1. konferenco fizikov, ki se ukvarjajo

z osnovnimi raziskavami.
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Fiziki so uspešno navezali stike z mednarodnimi organizacijami, ki imajo

na skrbi poučevanje fizike, in so priredili dva velika mednarodna sestanka:

The Role of Experiment in Physics Education, Europhysics Study Conte-

rence, Skofja Loka 1992 in

New Ways of Teaching Physics, GIREP ICPE International Conference,

Ljubljana 1996.

K uspehu teh sestankov sta veliko prispevala fizikalna dela Zavoda za šolstvo

in Pedagoške fakultete v Ljubljani.

Na matematični strani je priredila nekaj sestankov Sekcija za uporabno

matematiko.

Društvo ima podružnice v Mariboru, Celju in Kopru. Zadnja se je

pred kratkim osamosvojila tako, da ima svoj žiro račun kot ljubljanska

podružnica za Komisijo za tisk.

Za društvo so pomembni predvsem njegovi člani, o katerih pa pri

društvu ni podrobnejših podatkov. Po naročnikih Obzornika za matema-

tiko 1n fiziko je mogoče sklepati, da ima društvo približno 1136 članov. Clan

društva pride na okoli 1760 Slovencev, kar je po primerjavi z nekaterimi dru-

gimi državami v zlati sredini. Ne poznamo podrobne izobrazbene strukture

članov društva. Cenimo pa, da uči fiziko na 450 osnovnih šolah kakih 400

učiteljev in na nekaj več kot sto srednjih šolah več kot sto profesorjev, kar

da nekaj več kot 500 učiteljev fizike. Učiteljev matematike in fizike na šolah

je potemtakem sto ali dvesto več kot tisoč, in še dobrih sto na obeh univer-

zah. 'Tu so tudi raziskovalci na drugih ustanovah, ki vsi niso člani društva.

Najbrž bi bilo mogoče v društvo vključiti še nekaj učiteljev in raziskovalcev.

Zanimivi so podatki o tem, koliko študentov je končalo fakultete (sl. 1):

Oddelek za matematiko FME — diplome: pedagoška smer 516, uporabna

990, teoretična 55, računalništvo z matematiko /;

magisteriji: raziskovalna smer 93, pedagoška 17;

doktorati: 50;

nostrifikacije: diplome 25, magisteriji 6, doktorati 23.

Oddelek za fiziko FMF - diplome: pedagoška smer 142, vse druge smeri

razen meteorološke 741;

magisteriju: raziskovalna smer 177, pedagoška 16;

doktoratu: 176;

nostrifikacije: diplome 10, magisteriji 20, doktorati 14.

PeF Ljubljana: diplome vseh vezav 100 (do 1996).

PeF Maribor: diplome vseh vezav 64, magisterij 1 (do 1996)?.

Tisk je ena od uspešnih društvenih dejavnosti. Do danes je izšlo pri

Komisiji za tisk 1362 enot: številk Obzornika, Preseka in prvih natisov in

Na prvi stopnji je na vseh vezavah z matematiko in fiziko na PeF diplomiralo v
Ljubljani 996 in v Mariboru 757 študentov, diplom na prvi stopnji MEM nismo

posebej navedli.
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Slika 1. Pridelek matematičnih in fizikalnih diplom z leti (zgoraj: MaP pedagoški ma-

tematiki, Fil fiziki razen pedagoških fizikov in meteorologov, MaU uporabni matematiki,

FiP pedagoški fiziki, MaT teoretični matematiki, MaR računalniški matematiki, PLJ di-

plome Pedagoške fakultete v Ljubljani z vezavo na matematiko ali fiziko, PMB diplome

Pedagoške fakultete v Mariboru z vezavo na matematiko ali fiziko) in matematičnih in fi-

zikalnih magisterijev in doktoratov (spodaj: FiM fizikalni magisteriji, FiD fizikalni dokto-

rati, MaM matematični magisteriji, MaD matematični doktorati, Fi'M pedagoški fizikalni

magisteriji, Ma' M pedagoški matematični magisteriji).

ponatisov. Sedanja naklada Obzornika je že dalj časa enaka 1500. Obzornik

prejemajo vsi člani društva, 109 izvodov ga gre na šole in druge ustanove in

94 v tujino. Naklada Preseka je padla na 4300, a kljub temu je lahko društvo

nanj še posebej ponosno, tudi če se primerja z bogatejšimi državami.

Opaziti je mogoče, da število objav ne narašča več tako hitro kot

nekdaj, ko je bil podvojitveni čas 5 let (sl. 2). Pojavilo se je veliko manjših

založb, pa tudi Zavod za šolstvo je v zadnjem času povečal založniško

dejavnost. Leta 1993 je začel izdajati revijo Matematika v šoli in dve leti

pozneje Fiziko v šol. Ni mogoče reči, da so razmere na tržišču učnih

knjig urejene, vendar to ni močno prizadelo dejavnosti Komisije za tisk.

Njene knjige so pretežno namenjene ozkemu krogu matematično, fizikalno in

astronomsko ozaveščenih bralcev, za katerega se druge založbe razmeroma

malo zanimajo. Na prvi pogled bi sklepali, da je vse skoraj v redu. Toda

hitro ugotovimo, da na primer pri Šigmi in pri Matematiki-fiziki odpade le

ena šestina na knjige s fizikalno vsebino.

Več simetrije je pri tradicionalnih društvenih seminarjih za učitelje

matematike in fizike. Začeli so jih fiziki, a danes so izmenoma iz matematike

in fizike (preglednica 2)". Nekdaj so poleg seminarjev tekla tudi predavanja

za člane društva. Vlogo teh predavanj je prevzelo strokovno izpopolnjevanje

2 Prvi seminar iz fizike je bil v Portorožu, drugi na Štatenbergu, matematični seminar
Sodobna geometrija je bil v Mariboru, vsi drugi so bili v Ljubljani. Prvih seminarjev

se je udeležilo po 100 do 130 članov, pri poznejših manjkajo podatki.
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Preglednica 2. Društveni seminarji

leto matematika fizika

1961 Razpad (6, polprevodniki

1962 Teorija relativnosti, jedrske reakcije v

zvezdah
1963

1964 Matematične strukture

1965 Kvantna mehanika, osnovni delci

1966 Superprevodnost, statistična mehanika,

novosti iz astronomije

1967 Vektorski prostori

1968 Elektronika v pouku fizike

1969

1970 Grupe v geometriji in fiziki

1971 Poglavja fizikalne optike

1972 Novo računstvo (računalništvo)

1973 Atomi

1974 Matematika v ekonomiji

1975 Mehanika tekočin

1976 'opologija

1977 Astrofizika

1978 Matematična logika

[979 Spremembe pouka fizike v osnovni šoli

1980 Zanimiva matematika

1981 Fizika polprevodnikov

1982 (Geometrija

1983 Elektronika in računalništvo v fizikal-

nem merstvu

1984 Računalniška matematika

1985 Osnovni delci

1986 Vedno se vračamo k stari ljubezni

1987 Medicina in fizika

1988 Diferencialne enačbe

1989 Kvantna optika in posebna teorija rela-

tivnosti
1990 Izbrane teme iz teorije grafov

1991 Astrofizika zvezd

1992 Statistika

1993 lonizirajoče sevanje v okolju

[994 Sodobna geometrija

1995 Fizika z zvezdico

1996 Računalnik pri pouku matematike

1997 Izbrana poglavja statistične mehanike

in termodinamike
1998 Statistika in obdelava podatkov

učiteljev, ki ga izvajata brez neposrednega sodelovanja društva Oddelek za

matematiko od leta 1993 in Oddelek za fiziko od leta 1989. Društvo menda

tedaj ni bilo primerno za dajanje točk, čeprav zadnje čase točke prinašajo

tudi društveni seminarji. Odtlej ni posebnih društvenih predavanj za učitelje

matematike in fizike, pa tudi ne več predavanj za srednješolce, ki so imela

Sicer dvige in padce, a so bila na splošno dobro obiskana. Predavanja za

srednješolce iz fizike je leta 1995 povzel Oddelek za fiziko. Glede predavanj
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Slika 2. Pridelek Komisije za tisk Društva matematikov, fizikov in astronomov: ŠR,
številke revij in drugi izidi (tudi ponatisi), LR letniki revij in drugi izidi (tudi ponatisi).

za svoje člane in za srednješolce se je potemtakem dejavnost društva v

zadnjih letih zaznavno zmanjšala.

Nasprotno pa je s tekmovanji za osnovnošolce in srednješolce v mate-

matiki in fiziki, ki potekajo že vrsto let od osnovne šole do olimpiad in za-

jamejo vsako leto na tisoče učencev in dijakov. Na seznamu nagrajencev je

mogoče videti marsikatero ime današnjih članov fakultet.

Raziskovalno delo poteka uspešno, a bi ga bilo težko na hitro obdelati.

Nekateri fizikalni kolegi poudarjajo, da glede tega matematiki zaostajajo

za njimi, drugi pa pripominjajo, da se v zadnjih desetletjih odnos fizikov

do raziskovalnega dela ni bistveno spremenil, medtem ko mu matematiki

posvečajo več pozornosti kot prej.

Ko poskušamo razpoloženje v društvu danes primerjati s tistim pred

dvajsetimi leti, lahko na hitro ugotovimo, da se je precej spremenilo, a kaže,

da je eno ostalo. Clane društva še kar naprej vznemirjajo spremembe v šoli.

Na prvi pogled se zdi, da imajo zdaj več besede kot prej, a kaj ko veliko
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tistih, ki imajo besedo, misli, da ne morejo vplivati na potek dogodkov.

V tem pogledu bi lahko društvo veliko storilo že s tem, da bi sprejelo enotna

stališča in jih dovolj odločno zastopalo.

Lepo se zahvaljujem kolegom, ki so mi dali podatke ali me opozorili na

pomanjkljivosti.

LITERATURA

[1] J. Strnad, Razvoj fizike (in matematike) od ustanovitve društva, Obzornik mat. fiz.

26 (1979) 19.

Janez Strnad

Ob tako pomembnem jubileju, kot je 50. obletnica društva, se vsaka

stroka ozre na prehojeno pot in se spomni tistih, ki so iskali prve stezice.

Pošteno opraviti tako nalogo je zelo težko, še posebej pri Slovencih, ki smo

navajeni samotnega plezanja v visoke gore. Razgledi, ki jih je nekdo dosegel,

prepogosto ostanejo v spominu ozkega kroga prijateljev, spomin na veliko

delo ali lepo izkušnjo preživi le še kot hrepenenje, da bi nekaj zanimivega

doživeli. Ker nimam prav nobenih kvalifikacij za pisanje zgodovine, niti

nimam takih ambicij, se vnaprej opravičujem vsem tistim, ki jih ne bom

omenil, čeprav se zavedam, da tudi njihova izkušnja prispeva k našemu,

slovenskemu odnosu do astronomije.

Zanimanje za astronomijo sega pri Slovencih že kar daleč v preteklost.

V času prebujanja narodne zavesti so prirejali razna srečanja, kjer so se

predstavljali slovenski intelektualci in so skušali buditi narodno zavest tudi

tako, da so Slovencem posredovali znanstvene dosežke. Astronomija je bila

za zaprte in skeptične Slovence še posebej zanimiva. Morda zato, ker jih je
po svoje vlekla astrologija, vendar se ji zaradi pregovorne preračun! ljivosti

niso povsem prepustili. Astronomija, ki je po besedi blizu astrologiji, je v

primeri s to ponujala tudi trezen in malo skeptičen razumski pogled na svet,

kakršen je Slovencu bližji. Med temi buditelji je bil v svojih mladih letih

tudi moj ded. Slovenci so bili tudi pravi opazovalni astronomi. Tako je

npr. davčni inšpektor Ivan Tomec potrošil veliko denarja in truda, da si je

1935 zgradil svoj observatorij na Pražakovi ulici v Ljubljani in leta opazoval

Sonce. V letu 1928 je objavil članek v strokovnem časopisu Himmelswelt, ki

je izhajal v Berlinu, nato je objavil še nekaj člankov v beograjskem Saturnu.

Kaj dosti več o Ivanu Tomcu mi ni znano.

Z ustanovitvijo društva matematikov, fizikov in astronomov pred 50 leti

se je v tedaj spet novi državi začela tudi nova doba astronomije. Postala

je predmet predavanj na univerzi in ob ustanavljanju inštitutov je prišel na

vrsto tudi astronomski observatorij. Ključna osebnost pri tem dogajanju je

bil prof. Fran Dominko, ki je na svoji poti v Ljubljano že marsikaj doživel.

Doktoriral (z italijanskim nazivom dottore) je iz fizike na univeizi v Bolo-

gni in za svoje delo prejel visoko nagrado te univeize. Zaradi slovenskega
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očeta (mati je bila Italijanka) in zaradi prijateljevanja s Slovani pa je postal

v Italiji v času fašizma nezaželen in se je preselil na observatorij v Beograd,

kjer je dosegel visok znanstveni naziv. Kulturna razlika med Bologno in

Beogradom je bila precejšnja in prof. Dominko je ni nikdar intimno sprejel.

V Ljubljano je prišel ravno pred 50 leti, tedaj že petinštiridesetletnik, poln

idealizma in želje, da v Sloveniji ustanovi astronomijo in tako prispeva k

vključevanju svojega naroda med kulturne narode sveta. Z veseljem sode-

luje pri DMFA, ustanovi še astronomsko sekcijo pri prirodoslovnerm društvu

ter ustanovi in zgradi astronomski observatorij na Golovcu — mislim, da je

bil odprt leta 1953. Observatorij na Golovcu je bil ustanovljen po zgledu

drugih podobnih observatorijev po svetu. Beograjski observatorij, ki je da-

nes že starejši od 100 let, je bil dober zgled. Ustanovili so ga takrat, ko so

Srbi dobili svojo prvo državo, zato, da so pokazali svojo privrženost svetovni

kulturi in zato, da bi z natančnimi geodetskimi meritvami, ki imajo svoje

izhodišče na observatoriju, definirali meje svoje države. Podobno naj bi

tudi slovenski astronomski observatorij oznanjal slovensko državnost. Prva

naloga, ki se je je prof. Dominko s sodelavci Pavlo Ranzinger, Marijanom

Prosenom in Vladom Ribaričem lotil, je bila zato natančna določitev ko-

ordinat observatorija. Naloga ni bila lahka in v nekaj letih so jo uspešno

končali. Na iniciativo prof. Dominka in predvsem Vlada Ribariča so na Go-

lovcu postavili tudi seizmografe, ki so do tedaj nekako samevali v stavbi

ljubljanske univerze. Ko je leta 1963 hud potres zatresel Skopje, so bili Slo-

venci med Jugoslovani najbolje opremljeni in največ so vedeli o potresih in

metodah za sanacijo posledic. Golovec je postal znan po potresni opazoval-

nici, Vlado Ribarič pa se je poln energije uspešno proslavil kot jugoslovanski

strokovnjak za potrese. Astronomska oprema observatorija na Golovcu je

postala povsem zastarela, prof. Dominko pa pri 60 letih ni več mogel slediti

tektonskim premikom, ki so se zgodili v astronomiji. Eksotična vojaška teh-

nika, ki so jo zavezniki zaplenili Nemcem po drugi svetovni vojni, je bila ne-

uporabna, razen za nekaj zanesenjakov, ki so z raketami V-2 skušali videti,

kakšno je nebo v rentgenski svetlobi, in nekaterih, ki jim je uspelo priti do

radarske tehnologije in jo uporabiti za opazovanje neba. Cela vrsta fizikov

je videla v novih opazovanjih izziv, podoben tistemu, ki ga je predstavljala

atomska bomba, in ustanovili so, novo astronomijo — astrofiziko. Medtem

ko je bilo za astronomijo starega kova značilno merjenje z natančnostjo na

9 do 7 decimalk, so bili astrofiziki sprva veseli, če so zadeli velikostni red.

Astronomi so jih krstili za šarlatane. Spor med obema skupnostma je bil

povsod po svetu neverjetno velik. Francoski kolega mi je npr. povedal, da

sta bila v Parizu astronomski observatorij in inštitut za astrofiziko vsak na

svoji strani istega bulvarja, vendar je lahko pripadnik ene skupnosti prečkal

bulvar samo enkrat v življenju. Profesor Dominko je bil takrat že preveč v

letih, da bi tvegal prečkanje bulvarja, kar bi ga pripeljalo na povsem novo in

neznano področje. Spominjamo se ga kot častnega člana tega društva, kot

izjemnega predavatelja in kot enega najbolj široko izobraženih Slovencev.

Ker je toliko vedel, je bil pogovor z njim vedno intelektualni izziv in užitek.

Njegova posebnost je bila ljubezen do knjig, ki jih je neutrudno in mnogi
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bi rekli celo nezmerno zbiral. Za vsako je vedel, kje je in kaj v njej piše.

Knjižnica, ki jo je zbral na Golovcu, v svoji pisarni in doma, ter sam obser-

vatorij, sta zapuščina, ki smo jo morali sprejeti in spoštovati. Prof. Dominko

je užival tudi velik ugled med jugoslovanskimi astronomi, katerih skupnost

v Beogradu je bila precej močna.

Ko je prof. Dominko odhajal v pokoj, so slovenski fiziki prišli do spo-

znanja, da bi bilo treba tudi v Sloveniji dati večji poudarek astrofiziki, zato

je bil za docenta izvoljen mladi fizik, ki je pred nedavnim doktoriral v ZDA

iz zelo eksotičnega področja teoretske fizike — splošne teorije relativnosti,

to je bil vaš današnji govornik. Postavljen sem bil pred zelo težko nalogo,

še posebej, ker so bili vsi sodelavci observatorija odločno proti tej izvoli-

tvi. Upravičeno so ugovarjali, da ne poznam astronomije, fiziki pa so me-

nili, da je astrofizika porazila astronomijo in je zato vsak fizik dober za te-

oretskega astrofizika. Ker sem bil še precej mlad, sem verjel, da je mogoče

oboje prepričati, da nimajo prav. Verjel sem in še vedno verjamem, da sta

astronomija in astrofizika danes ena stroka, ki lahko raste samo v ugodnih

okoliščinah mednarodnega sodelovanja, pri čemer morata biti eksperimen-

talno in teoretsko delo tesno povezana. Astrofizika je danes v svetu tako

propulzivna znanost, da se ji tudi Slovenci nismo mogli povsem izogniti.

Nekaj let je teoretičnemu problemu astrofizike posvetil Miroslav Javornik

in rezultate uspešno objavil. Bojan Dintinjana že dolga leta na Observa-

toriju gradi teleskope, programira računalnike za opazovanje zvezd in ob-

deluje bogat slikovni material, ki se je do sedaj nabral. 'Tomaž Zwitter je

sploh prvi Slovenec, ki je prejel doktorat iz astronomije na Mednarodni šoli

SISSA v Trstu. Mednarodno se je uveljavil z rezultati opazovanj na velikih

teleskopih v Italiji in v Čilu. Izredno se je uveljavil še Uroš Seljak, ki je kot

fizik odšel na podiplomski študij astronomije na MIT v ZDA in pred nedav-

nim postal profesor na univerzi v Princetonu. Je svetovno znani specialist

na področju numerične kozmologije. Herman Mikuž je med astronomi znan

kot tisti, ki ve vse o kometih, saj jih opazuje 24 ur na dan, odkar si je sam

zgradil observatorij, ki ga sedaj uporabljamo tudi vsi drugi golovški astro-

nomi. Za našo astronomijo je pomembno še Astronomsko društvo Javornik,

ki zbira amaterske astronome in tako širi zanimanje za to lepo vedo. Še po-

sebej hvaležni pa moramo biti Bojanu Kambiču, ki je sam ustanovil, financi-

ral in še vedno izdaja prvo slovensko astronomsko revijo Spika. Mnogi naši

študentje so pisali, pišejo in prevajajo za Spiko iz čistega veselja. Bojanu

Kambiču je uspelo svoje življenjske potrebe reducirati na minimum in tako

nekako preživlja Špiko, za kar smo mu astronomi zelo hvaležni. Naša lju-

bljanska skupina profesionalnih astronomov, ki šteje tudi dva podiplomca,

je v lanskem letu objavila tudi 17 prispevkov v svetovni literaturi, udeležili

pa smo se tudi vrste mednarodnih konferenc. Stevilo študentov astronomije

na oddelku za fiziko počasi, a vztrajno narašča. Veselimo se zanimanja za

uvajanje astronomije kot izbirnega predmeta za osnovne šole in upamo, da

bo novi predmet upravičil pričakovanja.

Andrej Čadež
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POROČILO NACIONALNEGA KOMITEJA ZA FIZIKO ZA
OBDOBJE OD 1992 DO 1998

Čas po letu 1992 je čas po rojstvu države Slovenije. 'Tedaj je bilo
pomembno, da je Nacionalni komite za fiziko poskrbel za čim hitrejši vstop

fizikalnega dela Društva matematikov fizikov in astronomov Slovenije v

Evropsko fizikalno društvo (European Physical Society) ter v Mednarodno

zvezo za osnovno in uporabno fiziko (International Union of Pure and

Applied Physics). In vstop ni bil ravno lahek, izboriti si ga je bilo treba.

Ob vstopu se je bilo treba vključiti v številne aktivnosti Evropskega

fizikalnega društva. Zbrati in sporočiti je bilo potrebno številne podatke,

npr. informacije o stanju raziskovalne dejavnosti v Sloveniji, o številu raz-

iskovalcev na inštitutih, univerzah in v gospodarstvu, o področjih, s kate-

rimi se ukvarjajo, o potrebi po raziskovalcih v industriji, o povezanosti med

raziskovalci, ki delajo na inštitutih, s tistimi v industriji, o stanju fizike v

osnovnem in srednjem šolstvu, o naših težavah in možnostih pri reševanju

problemov. Podatkov ni bilo lahko zbrati, posebej še, ker se je število ra-

zvojnih laboratorijev v gospodarstvu naglo zmanjševalo. Vse zbrane po-

datke je Evropsko fizikalno društvo objavilo v brošurah.

Vključili smo se tudi v akcijo Evropskega fizikalnega društva za izme-

njavo študentov dodiplomskega študija fizike med evropskimi univerzami.

Pripravili smo projekt v okviru programov TEMPUS, ki pa ga naša država

ni podprla. Kljub temu je Univerza v Ljubljani vstopila v ta projekt. Evrop-

sko fizikalno društvo pa je poskrbelo za sedem štipendij in šest študentov

tretjega in četrtega letnika je odšlo za leto dni študirat na druge univerze

po Evropi.

Zdaj, ko DMFA Slovenije ni bilo več sestavni del Društva matemati-

kov, fizikov in astronomov Jugoslavije, je dobil Nacionalni komite za fiziko

nove dolžnosti. V DMFA Slovenije so bili aktivni predvsem učitelji fizike

v osnovni in srednji šoli ter na univerzi, ki so z organizacijo tekmovanj

osnovnošolcev in srednješolcev zelo uspešno poskrbeli za popularizacijo fi-

zike, posebej pa je treba omeniti tudi zelo dobro organizirane raziskovalne

dneve za srednješolce. Druge aktivnosti so se dogajale v okviru jugoslovan-

skega društva. Srečevali so se na domačih ali mednarodnih srečanjih, ki so

jih organizirali po fizikalnih področjih.

Po letu 1992 je postalo nujno pritegniti k delu v društvu tudi razisko-

valce z univerz in inštitutov ter iz gospodarstva. Postalo je smiselno po-

skrbeti za srečanja posebej fizikov iz gospodarstva, da se, kolikor jih je še

ostalo potem, ko so številne razvojne laboratorije zaprli, znova preštejejo,

predstavijo svoje delo in najdejo pot za aktivno sodelovanje. Tudi fizike, ki

se na obeh univerzah in na inštitutih ukvarjajo z osnovnimi raziskavami, je

bilo potrebno zbrati. Druga naloga je bila dosti lažja od prve.

Doslej smo organizirali eno srečanje aplikativnih in eno srečanje fizikov,

ki se ukvarjajo z osnovnimi raziskavami. Šrečanji sta potrdili, da so osnovne

raziskave pri nas kvalitetne, da so take tudi mnoge aplikativne raziskave, da

je dobrega podmladka veliko in da se fiziki želijo redno srečevati. Odslej naj

bi bilo eno od obeh srečanj vsako leto, izmenoma za osnovne in aplikativne

raziskave.
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Tudi učitelji fizike so zadnje leto ob občnem zboru DMFA predstavili

svoje strokovno delo. Odslej naj bi take predstavitve postale tradicionalne.

Nacionalni komite za fiziko pa je organiziral tudi razprave ob prenovi šolstva.

Učitelji so diskutirali o tem, kakšna naj bo fizika v osnovni in srednji šoli.

Ob teh diskusijah je nastal predlog učiteljev v srednjih šolah Ministrstvu

za šolstvo in šport, da se v vsaki regiji določi šola in v njej učitelj, ki bo

pomagal drugim učiteljem v regiji pri pripravi in izvedbi poskusov. Predlog

je Ministrstvo za šolstvo in šport sprejelo.

Učitelji fizike so opozorili na premajhno število ur fizike na srednji šoli,

na zmanjšano število ur za tiste učence, ki izberejo fiziko kot maturitetni

predmet, ter na premalo domišljen program fizike v osnovni šoli.

V novi razmerah so tudi mladi fiziki našli v okviru Nacionalnega ko-

miteja za fiziko možnost, da se organizirajo in poskusijo reševati svoje pro-

bleme, predvsem probleme pri iskanju zaposlitve v gospodarstvu. Opozo-

rili so na potrebo po aktivnejšem sodelovanju med fiziki, ki se ukvarjajo

z osnovnimi raziskavami, in tistimi, ki se ukvarjajo z aplikativnimi raziska-

vami v industriji. Nacionalni komite za fiziko je posredoval Evropskemu fizi-

kalnemu društvu željo mladih fizikov, da bi Evropsko fizikalno društvo orga-

niziralo srečanja mladih fizikov s predstavniki industrije, ki bi jih podučili,

kaj industrija od fizikov pričakuje. Evropsko fizikalno društvo je ponudbo

sprejelo, naslednje leto bo tako srečanje organiziralo na Madžarskem. Mladi

pa se pripravljajo na organizacijo letne šole doma pod naslovom Fizika v

industriji in mladi.

Nacionalni komite za fiziko je opravil tudi druga dela. Sklical je sesta-

nek strokovnih društev tehničnih in naravoslovnih področij ob izbiri pred-

stavnika v državni svet, saj si je zadal nalogo, da poveča vpliv raziskoval-

cev na univerzah, inštitutih, v industriji in v šolstvu na raziskovalno in izo-

braževalno politiko v slovenskem prostoru.

Navezoval je delovne stike s fiziki, ki so uspeli v tujini.

Sklenil je pogodbe 8) sodelovanju med našim društvom in društvi An-

glije, Belorusije in Rusije. Iskal je možnost za izpopolnjevanje fizikov iz in-

dustrije na domačih in tujih inštitutih in univerzah, kar je bil predlog fizikov

iz industrije. Posredoval je ta predlog Evropskemu fizikalnemu društvu, ki
poskuša že nekaj let poiskati finančne vire za take aktivnosti.

Poiskal je nekaj sponzorjev za (so)financiranje zgoraj naštetih aktivno-

ti. Bil je sponzor mednarodnim konferencam in delavnicam, ki so bile or-

ganizirane v Sloveniji. Nekatere od teh so postale tradicionalne. V okviru

Evropskega fizikalnega društva je omogočil sofinanciranje udeležbe mladih

raziskovalcev na konferencah, ki jih sponzorira Evropsko fizikalno društvo

tedaj, ko imajo na konferenci prispevek.

Organiziral je finančno pomoč bosanskim kolegom.

Šest let sem predsedovala Nacionalnemu komiteju za fiziko. Zato se
želim vsem, ki ste sodelovali v komiteju, za opravljeno delo ob tej priložnosti

iskreno zahvaliti.

Norma Mankoč Borštnik
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VESTI

POROČILO O 50. OBČNEM ZBORU DRUŠTVA

Za 50. občni zbor smo želeli, da bi bil, tako kot ustanovni zbor, na Bledu.

Toda čeprav smo se takoj po 49. občnem zboru dogovarjali za rezervacijo na

Bledu, smo bili prepozni. Ker društvu manjka sredstev za redno dejavnost,

smo sami prevzeli organizacijo tudi jubilejnega zbora. Hotel Maestoso v

Lipici je ustrezal zaradi primernih prostorov za strokovno srečanje. Jubilejni

občni zbor se je razlikoval od drugih tudi po dolžini trajanja. Na strokovnem

srečanju v četrtek, 22. oktobra, in v petek, 23. oktobra 1998, so člani

društva predstavili svoje delo pri pouku matematike, fizike in astronomije.

Predstavitve so potekale v štirih sekcijah.

Učiteljem osnovnošolske matematike so bili namenjeni prispevki: 'Ta-

tjana Hodnik, O reprezentaciji matematičnih algoritmov na razredni stopnji;

Zlatan Magajna, O tretji matematiki; Zvonko Perat, Od telesa do točke;

Vida Mantreda in Snežana Mutič, O mentalni matematiki na razredni sto-

Srednješolski učitelji so se seznanili s prispevki: Marko Razpet, Krivulje

v naravi, tehniki in umetnosti; Lojze Grahor, Fuler-Gergonne-Soddijev

trikotnak, Danica Jereb in Gabrijela Selevšek, Podjetno v svet matematike;

Igor Turičnik, Drugačni pristopi k poučevanju matematike v srednji šoli in

možne povezave z drugimi predmetnimi področji; Nada Razpet, Japonska

geometrija v starih templjih, Slavica Šmuc, 2D in 3D razteg; Marina Rugelj,

Konstrukcija novih matematičnih pojmov pri učencih na prehodu iz osnovne

v srednjo šolo.

Iz matematike so bili prispevki: Dušan Repovš, Antotnova ogrlica — po-

gled v topološko zakladnico; Matej Brešar, Preslikave na kolobarjih, Peter

Semrl, Stabilnost homomorfizmov; Anton Cedilnik, Algebra nizkih dimenzij;

Marko Petkovšek, Razstavljanje (dekompozicija) polinomov; Tomaž Pisan-

ski, Grafi geometričnih konfiguracij, Izidor Hafner in Peter Legiša, Izbirni

predmeti 1n vsebine.

Za vse udeležence je bilo namenjeno predavanje Ivana Vidava, Sprehod,

po matematiki: od delitve dediščine do avtomorfnih funkcij.

Fiziki so se seznanili s prispevki: Janez Ferbar, ( Š Jtrik z vrvjo; Stani-

slav Južnič, Pregled zgodovinskega razvoja žarnic; Mojca Čepič in Tatjana

Erčulj, Tekoč: kristal kot dvolomno sredstvo — eksperimentalni prikaz; Nada

Razpet, Greometrijska optika z računalnikom; Marijan Prosen, Nove me-

tode dela pri pouku astronomije v prvi triadi OŠ; Tomaž Prosen, Kvantna

kaos; Tomaž Mertelj, Visokotemperaturna superprevodnost: Kaj, kako, za-

kaj?; Janez Strnad, Kvalitativno in kvantitativno v poučevanju fizike; Ka-

rel Šmigoc, Vrtinčni obroči, Vera Babič, Didaktični projekt VODA; Saša

Kocijančič, Primerjava toplotnih lastnosti različnih posod; Renata Dužič in
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Miha Zorec, Entropija v osnovni šoli; Mihaela Mrzlikar, Poraba energije tn

možnost varčevanja z njo v šoli in v gospodinjstvih; Andrej Čadež, Marjan

Hribar, Tomaž Zwitter, Izbirni predmeti in vsebine.

Že število naslovov, 17 iz matematike in 14 iz fizike, kaže na pestrost

strokovnega srečanja. Predavatelji matematike so zaposleni na sledečih

ustanovah: 3 na FMF, 5 na PF Ljubljana, 1 na PF Maribor, 3 iz drugih

fakultet, 5 iz srednjih šol, 2 iz Zavoda RS za šolstvo, 1 iz IJ5; predavatelji

fizike pa: 6 iz FMF, 2 iz PF Ljubljana, 4 iz srednjih šol, 4 iz osnovnih šol,

1 iz Zavoda RS za šolstvo, 1 iz IJS. Prav število predavateljev iz srednjih

in osnovnih šol kaže na večjo kakovost pouka v teh šolah. Program je bil

časovno zelo natrpan. Ker smo prekoračili čas za ogled dresurnega jahanja

v Kobilarni Lipica, se je tudi skrajšal razgovor članov DMFA s predstavniki

sekcij, komisij in podružnic. Tudi pri družabnem večeru se nismo izognili

strokama. Pri zabavnem kvizu, ki sta ga pripravila Nada Razpet in Vladimir

Batagelj, smo ugotovili, da je matematika lahko razvedrilna.

V soboto, 24. oktobra, je predsednica društva Nada Razpet najprej poz-

dravila navzoče, prebrala je pozdravni pismi predsednika Republike Slove-

nije Milana Kučana in ministra za šolstvo in šport Slavka Gabra. Udeležence

občnega zbora so pozdravili še predsednik Nacionalnega komiteja za mate-

matiko Peter Legiša, predsednica Nacionalnega komiteja za fiziko Norma

Mankoč Borštnik ter predstavnik ministrstva za znanost in tehnologijo Ja-

nez Slak. Župan občine Sežana dr. Benjamin Jogan nas je pozdravil že na
strokovnem srečanju.

Zgodovinski oris delovanja DMFA so podali Niko Prijatelj, Janez Strnad

in Andrej Čadež. O permanentnem izobraževanju učiteljev fizike je govoril

Gorazd Planinšič. V delovno predsedstvo so bili izvoljeni: predsednik Niko

Prijatelj, člana Danica Jereb ter Matej Brešar, zapisnikar Janez Krušič, ove-

rovatelja zapisnika Peter Legiša in Vladimir Batagelj. Udeleženci občnega

zbora smo se z minuto molka poklonili spominu umrlih članov. O častnem

članu društva, pokojnem prof. Antonu Moljku je govoril Jože Pahor.

Društvena priznanja za delo z mladimi so dobili: Ivana Mulec iz

Zelezničarske srednje šole v Ljubljani, Marija Hočevar iz Osnovne šole Ireb-

nje, Darjo Felda, sekretar komisije za popularizacijo matematike v srednji

šoli, Ciril Dominko iz Gimnazije Bežigrad, sekretar komisije za populariza-

cijo fizike v srednji šoli. Posebna priznanja ob jubilejnem občnem zboru so

prejeli: Zlatko Bradač in Mirko Cvahte za vodenje tekmovanj osnovnošolcev

iz fizike, Boris Lavrič za uredniško delo pri Obzorniku za matematiko in fi-

ziko, pri Preseku ter za delo pri permanentnem izobraževanju učiteljev, An-

drej Likar za uredniško delo za fiziko pri Preseku in pri Zbirki izbranih po-

glavij iz fizike, Marija Vencelj za uredniško delo pri Preseku in kot avtorica

učbenikov matematike za triletne srednje šole. Osnovna šola Dravlje Lju-

bljana je dobila pohvalo za organizacijo področnega tekmovanja iz fizike za

ljubljansko regijo. |
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Poročila o delu društva so napisana v biltenu. Nobenih posebnih novo-

sti ni bilo v tem letu, ustaljene dejavnosti od šolskih tekmovanj do medna-

rodnih olimpiad, od koder so se letos udeleženci vrnili z eno bronasto meda-

ljo in štirimi pohvalami, so redno potekale. Letošnji društveni matematični

seminar Statistika in obdelava podatkov je bil v Ljubljani, za ponovitev v

Mariboru je bilo premalo prijav. Odbor za aplikativno fiziko je pripravil

uspešno srečanje aplikativcev, ki je bilo 6. novembra 1997 v Velenju. Žal
je način financiranja na ministrstvu za šolstvo in šport takšen, da dobimo

sredstva šele po končani dejavnosti, zato sekretarji komisij nemalokrat za-

lagajo svoj denar, da delo nemoteno poteka.

Koprska podružnica in Komisija za tisk sta se zaradi zahtev zakona o

društvih registrirali kot samostojni društvi. Odnosi in način sodelovanja z

matičnim društvom ostajajo nespremenjeni, o tem je treba skleniti formalni

dogovor.

Sklepi občnega zbora: Potrjuje se pravilnik o tekmovanju v razvedrilni

matematiki, ki je objavljen v biltenu 50. občnega zbora. Delovna skupina

komisije za razvedrilno matematiko v sestavi Vilko Domajnko, Izidor Hafner

in Jože Kotnik naj pregleda in dopolni predstavljeni predlog učnega načrta

za izbirni predmet razvedrilna matematika in ga v imenu DMFA Slovenije

posreduje ustreznim organom. Do naslednjega občnega zbora velja statut,

ki je usklajen z zakonom o društvih in je objavljen na internetu na naslovu:

www.dmfa.si.

Poročilo nadzornega odbora je prebral Mitja Rosina, ki je tudi predlagal

razrešnico staremu upravnemu odboru. Pri volitvah so bili vsi organi DMFA

Slovenije soglasno izvoljeni

UPRAVNI ODBOR

Predsednik: 'Tomaž Pisanski, podpredsednica: Nada Razpet, tajnik:

Janez Krušič, predsednik Nacionalnega komiteja za fiziko: Zvonko 'Tron-

telj, predsednik Nacionalnega komiteja za matematiko: Peter Legiša, pred-

sednik Komisije za tisk: Miran Černe, sekretarji komisij: za pedagoško de-

javnost — matematika: Danica Jereb, fizika: Maja Manohin, za uporabno

matematiko: Mihael Perman, za uporabno fiziko: Matjaž Babič, za infor-

miranje: Martina Koman. Sekretarji komisij za popularizacijo: matema-
tika OŠ: Aleksander Potočnik, fizika OŠ: Jelislava Sakelšek, matematika

SŠ: Darjo Felda, fizika SŠ: Ciril Dominko, razvedrilna matematika: Izidor
Hafner. Vodja raziskovalnih dni za fiziko: Matjaž Slibar, vodja priprav za

mednarodno matematično olimpiado: Matjaž Željko

Druge komisije

statutarna komisija: Egon Zakrajšek, Sergej Pahor, Norma Mankoč

Borštnik; komisija za društvena priznanja: 'Tomaž Pisanski, Danica Jereb,

Maja Manohin.

Nacionalni komite za fiziko: predsednik Zvonko Trontelj, člani Norma

Mankoč Borštnik, Seta Oblak, Rudi Podgornik; odbor za osnovne raziskave:
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Igor Muševič, Rudi Podgornik, Marko Robnik; odbor za aplikativne razi-

skave: Matjaž Babič, Majda Tomažič, Janko Lužnik, Zvonko Trontelj; odbor

za osnovnošolsko fiziko: Maja Manohin, Deni Furlanič, Jože Kotnik, Karl

Šmigoc; odbor za srednješolsko fiziko: Stane Kodba, Florjana Žigon, Eda
Okretič Salmič, Nada Razpet, Loredana Sabaz Deranja; odbor za mlade:

Matjaž Šlibar, Anamarija Borštnik; odbor za sponzorstvo: Majda Tomažič,

Matjaž Babič, Zvonko 'Trontelj; za pomoč študentom: Andrej Likar; za do-

pisništvo Europhysics News: Mojca Jazbinšek; odbor za regije: Eda Okretič

Salmič, Loredana Sabaz Deranja.

Nacionalni komite za matematiko: predsednik Peter Legiša, člana Bojan

Hvala, Zlatan Magajna.

Nadzorni odbor: Darka Hvastija, Maja Klavžar, Mitja Rosina. Komi-

Slja za častne člane: Tomaž Pisanski, Mitja Rosina, Anton Suhadolc, taj-

nica: Martina Koman.

Častno razsodišče: Ivan Vidav, Peter Gosar, Dušan Modic. Zastopnik v

odboru za Plemljevo hišo: Peter Vencelj, zastopnica v odboru za spominsko

sobo Jurija Vege: Mira Bokalič.

V soboto popoldan smo si ogledali kraško jamo Vilenico, v Lokvah pa

muzej z bogato zbirko vojaških uniform in orožja. Vse dneve smo lahko

občudovali kraško pokrajino v razkošnih jesenskih barvah.

Martina Koman

PRIZNANJA UČITELJEM MATEMATIKE IN FIZIKE V

LETU 1998

Na 50. občnem zboru v Lipici 24. oktobra 1998 je Društvo matematikov,

fizikov in astronomov Slovenije podelilo priznanja za delo z mladimi. Prejeli

so jih:

CIRIL DOMINKO, magister fizike, pomočnik ravnatelja na Gimnaziji

Bežigrad v Ljubljani.

Že v prvih letih službovanja se je odlikoval po kvalitetnem poučevanju;
njegove ure so bile strokovne in zanimive, predvsem pa prilagojene dijakom,

ki jih je poučeval. Veliko njegovih učencev se je navdušilo za študij fizike,

ki ga je tudi večina uspešno končala.

V aktivu je vedno sodeloval s predlogi za izboljšanje pouka in bil pri-

pravljen pomagati mlajšim kolegom, ki so se lahko od njega veliko naučili.

Posebno skrb je posvečal najboljšim učencem. Veliko časa je prebil z

njimi ob pripravah na različna tekmovanja iz fizike in že do leta 1991 so

njegovi učenci na republiških in zveznih tekmovanjih dosegali lepe uspehe.

Nekateri med njimi so se že takrat udeležili celo fizikalne olimpiade.
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Po osamosvojitvi Slovenije leta 1991 je bilo treba vzpostaviti nov sis-

tem šolskih in regijskih tekmovanj iz znanja fizike, ki se ob koncu vsakega

šolskega leta sklenejo z državnim tekmovanjem. Kot sekretar DMFA za po-

pularizacijo fizike v srednjih šolah je prevzel odgovornost za organizacijo

teh tekmovanj, ki zlasti po njegovi zaslugi že nekaj let potekajo brez spodr-

sljajev.

Po državnem tekmovanju iz fizike pridejo vsako leto na vrsto še dodatni

izbirni postopki za izbor dijakov, ki zastopajo Slovenijo na fizikalni olimpi-

adi. S temi dijaki ima še posebne priprave, ki so žal zelo kratke, so pa go-

tovo kvalitetne. Najboljši dokaz za to so uvrstitve naših dijakov na olimpia-

dah. Že nekaj let se vračajo domov vsaj s priznanjem in bronasto medaljo,
včasih pa posežejo tudi po srebrni medalji. V tako hudi konkurenci je to

gotovo lep uspeh in veliko zaslug zanj ima prav prof. Dominko.

DARJO FELDA, asistent za matematiko na Fakulteti za elektrotehniko

Univerze v Ljubljani.

Po končani diplomi je nekaj let poučeval matematiko na Gradbeni

tehniški šoli v Ljubljani, sedaj pa je asistent za matematiko na Fakulteti

za elektrotehniko.

Sekretar komisije za popularizacijo matematike v srednji šoli je že od

leta 1986. V tem obdobju so tekmovanja srednješolcev iz matematike

dosegla zelo velik razcvet. Poleg rednih predtekmovanj in tekmovanj je

vpeljal v slovenske šole še dve novi mednarodni tekmovanji. S Kengurujem

in z mednarodnim tekmovanjem mest je prispeval k povezavi slovenske

matematike z matematiko v svetu. Slovenski srednješolci na matematičnih

olimpiadah zadnja leta dosegajo lepe uspehe, za kar je poleg trdega dela

tekmovalcev zaslužna tudi Komisija za popularizacijo matematike.

Po letu 1991 je bilo treba takratne pravilnike za tekmovanja dopolniti in

razširiti še na državna tekmovanja. Za udeležence matematičnih olimpiad je

organiziral obvezne priprave. Pri vseh teh različnih tekmovanjih je poskrbel

tudi za diplome.

Kot odgovorni urednik revije Matematika v šoli in avtor prispevkov v

njej je veliko pripomogel k njeni priljubljenosti med učitelji.

MARIJA HOČEVAR, učiteljica matematike in fizike na Osnovni šoli

Trebnje. |

Matematiko in fiziko uspešno poučuje že 33 let. Za vestno delo je prejela

občinsko Golievo priznanje. Ima strokovni naziv svetovalka.

Pri pedagoškem delu uporablja učinkovite metode in oblike dela. Spod-

buja razvoj individualnih sposobnosti učencev, zlasti skrbi za nadarjene, kar

dokazujejo lepi uspehi njenih učencev na tekmovanjih iz matematike. Pri-

zadevna in ustvarjalna je tudi na strokovnem področju. Poleg nastopov na

30 Obzornik mat. fiz. 46 (1999) 1



regijskih strokovnih aktivih je bila petnajst let vodja občinskega strokov-

nega aktiva in deset let vodja šolskega aktiva. Več let je bila tudi vodja

občinske tekmovalne komisije na tekmovanju za srebrno Vegovo priznanje.

Poleg strokovnosti se odlikuje tudi po lepem odnosu do učencev. Rada

jim pomaga v stiskah z nasveti in z individualno pomočjo pri pouku mate-

matike. Med učenci in starši je cenjena in spoštovana.

Čeprav se njena delovna doba že nagiba h koncu, je na strokovnem
področju še vedno konstruktivna in išče nove načine poučevanja tudi po

a dd

učbeniku Presečišče.

IVANA MULEC, upokojena profesorica matematike in fizike.

Matematiko in fiziko je 17 let poučevala na Gimnaziji Poljane v Lju-

bljani, 10 let na Zelezničarski srednji šoli v Ljubljani, 6 let je bila pedagoška.

svetovalka Zavoda SRS za šolstvo.

Njeno delo ni bilo omejeno samo na vestno poučevanje matematike in

fizike v razredu, ampak je svoje izkušnje na različne načine prenašala na

druge. Pri bolj nadarjenih dijakih je skušala zbuditi zanimanje za mate-

matiko z organiziranjem šolskih tekmovanj, bila je tudi organizatorica re-

publiškega tekmovanja iz matematike za srednješolce. Več let je sodelovala

pri organizaciji občinskih in republiških tekmovanj iz matematike za Vegova

priznanja za osnovnošolce. Bila je mentor učiteljem pripravnikom. Deset

let je sodelovala z Oddelkom za matematiko in fiziko ter s Pedagoško fa-

kulteto pri vajah iz metodike pouka s hospitacijami in nastopi študentov.

Od leta 1980 do 1988 je sodelovala z ljubljansko in mariborsko pedagoško

akademijo pri prenovi pouka matematike v osnovni šoli, in sicer pri predme-

tniku in učnem načrtu. Je soavtor učbenikov in priročnikov za učitelje na

razredni stopnji pouka matematike v osnovni šoli. Na številnih seminarjih

v zvezi s prenovo pouka matematike v osnovni šoli je predavala pedagoškim

svetovalcem in aktivom učiteljev. Za svoje dolgoletno izjemno pedagoško

delo je dobila naziv svetnik.

Tudi v našem društvu je aktivno sodelovala, saj je bila štiri leta članica

upravnega odbora, dve leti pa nadzornega odbora. Kot sekretarka komisije

za pedagoško dejavnost je uspešno organizirala dva društvena seminarja iz

matematike in strokovno ekskurzijo v Padovo.

Martina Koman

Jubilejna priznanja ob 50. občnem zboru so dobili:

MIROSLAV CVAHTE in ZLATKO BRADAČ sta višja predavatelja na
Pedagoški fakulteti v Mariboru na oddelku za fiziko. Na njuno pobudo so

se začela tekmovanja osnovnošolcev iz fizike, pri katerih sodelujeta že prav
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od začetka, to je sedemnajst let. Izmenoma s sodelavci Pedagoške fakultete

v Ljubljani sestavljata naloge za republiška in področna tekmovanja. Po-

dročna tekmovanja iz fizike so na Pedagoški fakulteti v Mariboru za mari-

borsko regijo vsako leto, republiška pa dve leti zapored v razmiku dveh let.

Posebno velik je njun prispevek pri pripravi na tekmovanja, saj sta vsa leta

skrbela, da so bile naloge zanimive in kasneje tudi objavljene v Preseku in

zbrane v knjižici, ki je izšla v Presekovi knjižnici. V tej knjižnici je izšla

knjižica Fizikalne naloge iz vsakdanjega življenja, ki jo je prevedel Miroslav

Cvahte. Zlatko Bradač se je zadnja leta posebej posvetil pripravi eksperi-

mentov tudi za srednje šole in skrbi za recenzije tovrstnih člankov v reviji

Fizika v šoli. Skupaj s sodelavci je pripravil zanimiv strip iz termodinamike.

Oba sta objavila tudi veliko člankov v Preseku, Obzorniku za matematiko

in fiziko in drugod. Sodelujeta tudi na konferencah o pouku fizike doma in

v tujini. Profesorji fizike ju poznajo tudi kot odlična predavatelja na semi-

narjih iz fizike za osnovno in srednjo šolo.

Na fakulteti skrbita za nove generacije učiteljev fizike in s svojo sprošče-

nostjo, dobro voljo in doslednostjo ter z izvirnimi prijemi pri reševanju

metodičnih problemov prispevata k izboljšanju pouka fizike v osnovni šoli.

Redno sodelujeta tudi pri pripravah in prenovah učnih načrtov kot strokovna

sodelavca in recenzenta.

BORIS LAVRIČ je odličen samobiten predstavnik naše uspešne mlajše

generacije matematikov raziskovalcev. Doktoriral je na Oddelku za mate-

matiko ljubljanske univerze, kjer zdaj tudi predava.

Sodobno raziskovalno delo zahteva od raziskovalca skoraj popolno pre-

danost in usmerjenost na zelo specialna področja matematike. Zato se le

stežka odloči, da bi se dejavneje angažiral v strokovnem društvu, katerega

temeljna naloga je širiti matematično znanje in hkrati dvigati raven mate-

matične izobrazbe. 'Tega dela pa društvo seveda ne more zadovoljivo opra-

viti brez sodelovanja tistih, ki matematiko raziskujejo. 'Težko rešljiva di-

lema, ki utegne imeti dolgoročno slabe posledice za razvoj mladih matema-

tikov prihodnjih generacij.

Profesor Lavrič je to dilemo zasebno razrešil na zelo naraven in moder

način: Svojo osebno predanost raziskovanju je oplemenitil z delom za razvoj

vse slovenske matematične skupnosti. O tem priča njegovo prizadevno so-

delovanje v različnih akcijah društva, naj gre za permanentno izobraževanje

srednješolskih učiteljev ali za uvajanje mladih v svet matematike. Oboje je

tudi predmet njegovih številnih strokovnih člankov in poljudnoznanstvenih

sestavkov.

Prav posebej pa moramo omeniti še eno njegovo temeljno dejavnost v

okviru društva. V letih 1988—1991 je bil odgovorni urednik revije za mlade

matematike Presek, od leta 1993 naprej pa je odgovorni urednik Obzornika

za matematiko in fiziko. Le kdor je kdaj opravljal podobne dolžnosti, ve,

kako zamuden, zapleten in včasih tudi nehvaležen je ta posel. Samo trdno
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prepričanje, da gre za pomembno družbeno dejavnost, lahko daje uredniku

dovolj volje in moči, da uspešno opravlja svoje delo. Na našo srečo profesorju

Lavriču ne primanjkuje ne volje ne moči.

ANDREJ LIKAR na Fakulteti za matematiko in fiziko na oddelku za

fiziko predava fizikalna merjenja, poznajo pa ga tudi študenti naravoslovnih

fakultet, saj nekaterim od njih predava osnove fizike.

Posebno pozornost posveča eksperimentalnemu delu in uporabi računal-

nika pri pouku fizike. Profesorji fizike ga poznamo kot enega izmed članov

skupine za prenovo srednješolske fizike, soavtorja srednješolskih učbenikov,

kot predavatelja na seminarjih in kot nekajletnega predsednika maturitetne

komisije za fiziko, kjer je aktivno sodeloval pri pripravi maturitetnega kata-

loga in skrbel za primerno težavnost pisnega dela mature.

Zadnjih nekaj let je urednik za fiziko pri Preseku, je tudi urednik Zbirke

izbranih poglavij iz fizike, ki izhaja pri Komisiji za tisk. Je član sveta revije

Fizika v šoli. Veliko piše, saj njegova bibliografija samo od leta 1991 obsega

97 naslovov, med njimi so učbeniki za fakulteto, zbirke vaj, članki v domačih

in tujih revijah. Njegovi prispevki za Presek so vselej nekaj posebnega, saj

zajemajo področja, ki povezujejo fiziko z drugimi naravoslovnimi znanostmi,

in tako navdušuje osnovnošolce in srednješolce ne le za študij fizike, ampak

tudi drugih naravoslovnih ved.

Poznamo ga kot profesorja, ki zna popestriti predavanja z nenavadnimi

primerjavami in razlagami, ki so zanimive in hkrati zabavne. Nekaj takih

so zbrali študentje v majski številki Mafijskega vohljača. Iz njih veje njegov

naravni smisel za humor, s katerim pomaga prebroditi težave pri fizikalnem

razmišljanju in vzbudi zanimanje za snov. Poglejmo si enega izmed obja-

vljenih primerov, ki dobro ponazarja, kakšen je njegov način razlage fizikal-

nih merjenj:

Kaj je to kvantna mehanika! 'To je temna soba z mladim parom, vanjo

bi vsi radi pogledali. Skozi lino se nič ne vidi; mogoče je sicer odpreti vrata

in prižgati luč, ampak s tem bomo sistem toliko zmotili, da ne bo več v

stanju, v kakršnem je bil pred tem.

MARIJA VENCELJ že več deset let predava predmete Elementarna

matematika, Metodika matematike, vodi seminarje za tretji in četrti letnik

pedagoške smeri in vodi nastope študentov v osnovih in srednjih šolah. Sko-

raj vsa njena službena dejavnost je posvečena vzgoji bodočih srednješolskih

— profesorjev matematike in računalništva, tistemu delu študentov matema-

tike, ki najbolj vplivajo na kvaliteto pouka matematike v srednjih šolah. To

delo opravlja z vso zavzetostjo in neutrudnostjo.

V okviru društva deluje mag. Vencljeva že od študentskih časov. Po-

sebno intenzivno je njeno delovanje v zadnjih sedmih letih, ko je s prvo
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